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PROTOKÓŁ Nr I/14 

z I sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

1 grudnia 2014 roku 

 

Sala Kolumnowa w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Lubuskiego 

w Zielonej Górze 

 

 

Do punktu 1. 

Wręczenie zaświadczeń o wyborze na Radnego Województwa Lubuskiego.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Szanowni Państwo, mam zaszczyt, jako 

najstarszy wiekiem Radny, zgodnie z ustawą o samorządzie województwa, poprowadzić dzisiejszą 

sesję.  

 

Prowadzący obrady wita zaproszonych gości. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Zanim uroczyście otworzę sesję Sejmiku 

Województwa Lubuskiego V kadencji, proszę o zabranie głosu Pana Sędziego Bogusława Łoja - 

Przewodniczącego Wojewódzkiej Komisji Wyborczej. Bardzo proszę. 

 

Przewodniczący Wojewódzkiej Komisji Wyborczej Bogusław Łój: Szanowni Państwo Radni. 

Szanowna Pani Marszałek. Szanowni członkowie Zarządu. Szanowni goście. Witam wszystkich 

obecnych na tej uroczystości, szczególnie najważniejszych gości tego spotkania – nowo wybranych 

Radnych Województwa Lubuskiego. Jest mi niezwykle miło, że jako Przewodniczący Wojewódzkiej 

Komisji Wyborczej mogę się dzisiaj z Państwem spotkać, wręczyć mandaty i złożyć gratulacje 

w związku z uzyskaniem mandatu radnego. Na wstępie jednak chciałbym z całą stanowczością 

stwierdzić, że mandat, który w dniu dzisiejszym będę miał zaszczyt każdemu z Państwa Radnych 

wręczyć, jest mandatem w pełni zgodnym z obowiązującym prawem i odzwierciedla on wynik wyborów. 

Komisja nasza, której miałem zaszczyt być Przewodniczącym i biorę za to pełną odpowiedzialność, 
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ustaliła wynik wyborów zgodnie z obowiązującymi procedurami i wynik wyborów nie budzi żadnych 

wątpliwości. Pragnę w tym miejscu podziękować wszystkim zaangażowanym w przeprowadzenie 

wyborów do Sejmiku lubuskiego: członkom Wojewódzkiej Komisji Wyborczej, pracownikom Urzędu 

Marszałkowskiego pracującym w ramach zespołu wspomagającego pracę Komisji, za zaangażowanie 

i trud włożony w tę społeczną działalność. Dziękuję Pani Elżbiecie Polak - Marszałek Województwa 

Lubuskiego za umożliwienie pracy Wojewódzkiej Komisji Wyborczej w komfortowych warunkach oraz 

za wyznaczenie do zespołu wspomagającego pracę Komisji pracowników Urzędu Marszałkowskiego, 

którzy profesjonalnie i z pełnym zaangażowaniem wypełniali swoje obowiązki. Kodeks Wyborczy 

nakłada obowiązek niezwłocznego wręczenia zaświadczeń o wyborze i z tego względu zaświadczenia 

te doręczyliśmy drogą pocztową. Dzisiaj jednak, zgodnie z tradycją, zaświadczenia wręczone zostaną 

uroczyście. Wręczając te mandaty w takiej atmosferze pewnego niepokoju społecznego, niepokoju 

zupełnie niepotrzebnego, mają Państwo przedsmak tego, z czym zetkną się Państwo w całej swojej 

pracy, jako Radni Województwa Lubuskiego. Jest to duża odpowiedzialność, podlegająca ciągłej 

kontroli społecznej. Działalność niewolna od krytyki, nawet tej nieprawdziwej i niesprawiedliwej. Wierzę 

jednak, że każdy z Państwa Radnych z osobna i wszyscy razem, nie tylko godnie wypełnicie swoje 

obowiązki, ale również skutecznie i z pożytkiem dla całej naszej społeczności województwa lubuskiego. 

Za chwilę przystąpimy do wręczenia zaświadczeń o wyborze na radnego. Tym Radnym, którzy objęli 

mandat w wyniku wygaśnięcia mandatu wręczone zostanie postanowienie Komisarza Wyborczego. 

Proszę Państwa Radnych o wystąpienie w kolejności odczytanej przez Panią Teresę Sekułę, Zastępcę 

Pełnomocnika ds. Wyborów, Sekretarza Województwa. Dziękuję. 

 

Wystąpienie Przewodniczącego Wojewódzkiej Komisji Wyborczej Bogusława Łoja stanowi załącznik 

nr 1 do protokołu. 

 

Przewodniczący Wojewódzkiej Komisji Wyborczej Bogusław Łój wręcza zaświadczenia o wyborze oraz 

postanowienia Komisarza Wyborczego obecnym na sesji radnym. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję bardzo Panu Sędziemu 

Bogusławowi Łojowi - Przewodniczącemu Wojewódzkiej Komisji Wyborczej. 
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Do punktu 2. 

Otwarcie I sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2014 – 2018. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Otwieram I sesję Sejmiku Województwa 

Lubuskiego kadencji 2014 – 2018. Proszę wszystkich Państwa o powstanie. Poczet Sztandarowy 

Zielonogórskich Harcerzy proszę o wprowadzenie Sztandaru Województwa Lubuskiego. 

 

Wprowadzenie Sztandaru, Hymn Państwowy.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Proszę usiąść. Dziękuję Harcerzom. 

 

Do punktu 3. 

Złożenie ślubowania przez Radnych Województwa Lubuskiego. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Szanowni Państwo, przystępujemy 

do ceremonii ślubowania. Złożenie ślubowania jest warunkiem umożliwiającym objęcie mandatu. 

Proszę najmłodszego wiekiem Radnego, Pana Łukasza Mejzę o przeprowadzenie ceremonii 

ślubowania.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowni Państwo, najpierw odczytam rotę 

ślubowania, a następnie poproszę o powstanie kolejno wyczytanych radnych i potwierdzenie woli 

złożenia ślubowania słowem „ślubuję” lub „ślubuję - tak mi dopomóż Bóg”.  

„Uroczyście ślubuję rzetelnie i sumiennie wykonywać obowiązki wobec Narodu Polskiego, strzec 

suwerenności i interesów Państwa Polskiego, czynić wszystko dla pomyślności Ojczyzny, wspólnoty 

samorządowej województwa i dobra obywateli, przestrzegać Konstytucji i innych praw Rzeczypospolitej 

Polskiej” 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza alfabetycznie wyczytuje nazwiska radnych obecnych 

na sesji, którzy składają kolejno ślubowanie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Szanowni Państwo, od tej chwili możecie 

Państwo wykonywać obowiązki wynikające z mandatu Radnego Województwa Lubuskiego.  Chciałbym 

serdecznie przywitać Wicewojewodę Pana Jana Świrepo, który przybył. Szanowni Państwo, 

przystępujemy do realizacji porządku obrad dzisiejszej sesji Sejmiku. Na podstawie listy obecności 
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stwierdzam, że na 29 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji jest obecnych 27, wobec czego 

Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych uchwał. Szanowni Państwo Radni, informuję, 

że będziemy głosować poprzez naciśnięcie wybranego przycisku na urządzeniu do głosowania, a głos 

jest oddany, gdy lampka przy słowie „głosuj” zgaśnie. Proszę o kontrolowanie podczas Sesji, czy świeci 

się lampka informująca nas, że urządzenie jest aktywne i przypominam, by głosowania za pomocą 

urządzeń odbywały się przy stole obrad. W związku z tym, że w naszym gronie jest dużo nowych 

radnych proponuję przeprowadzenie próbnego głosowania. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Prowadzący obrady przeprowadza próbne głosowanie. 

 

Do punktu 4. 

Uchwalenie porządku obrad I sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Szanowni Państwo, przystępujemy 

do realizacji punktu 4 porządku obrad – uchwalenie porządku obrad. Panie i Panowie, otrzymaliście 

Państwo zawiadomienia o sesji wraz z projektem porządku obrad. Czy mają Państwo pytania, uwagi 

do zaproponowanego porządku obrad dzisiejszej sesji? Pan Radny Tomasz Możejko. Proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Przewodniczący, chciałbym zgłosić dwa 

wnioski o rozszerzenie porządku dzisiejszych obrad. O punkt 1 – wniosek w sprawie wyboru Marszałka 

Województwa Lubuskiego oraz 2 – wniosek w sprawie powołania komisji stałych i Komisji Rewizyjnej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję. Poddaję pod głosowanie 

rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 6a – Wniosek w sprawie wyboru Marszałka 

Województwa Lubuskiego. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony 

przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. 

Za 27, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że „za” było 27 radnych. Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej 

sesji został rozszerzony o punkt 6a. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 
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Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 6b – Wniosek w sprawie 

powołania komisji stałych i Komisji Rewizyjnej. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku 

obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk. Kto jest przeciw…, już jest wynik. Dziękuję 

bardzo.  

Za 27, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Głosowało 27 przy obecnych 27. Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji 

został rozszerzony o punkt 6b. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Porządek obrad dzisiejszej sesji wraz ze zmianami, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za przyjęciem porządku obrad wraz ze zmianami, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk. 

Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. 

Za 27, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji wraz ze zmianami został przyjęty. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Rozszerzony porządek obrad sesji stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Do punktu 5. 

Wybór Przewodniczącego/ej Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Przystępujemy do realizacji punktu 5, 

przyjętego porządku obrad - wybór Przewodniczącego Sejmiku. Przypominam, że Sejmik Województwa 

Lubuskiego wybiera Przewodniczącego/cą Sejmiku w głosowaniu tajnym, bezwzględną większością 

głosów w obecności co najmniej połowy ustawowego składu Sejmiku. Zanim przystąpimy do wyboru 

Przewodniczącego/ej Sejmiku, zarządzam wybór Komisji Skrutacyjnej. Proszę o zgłaszanie kandydatów 

na członków Komisji Skrutacyjnej. Pan Tomasz Możejko. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej RP Tomasz Możejko: Panie 

Przewodniczący, w imieniu Klubu Radnych PO zgłaszam Panią Radną Annę Synowiec. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: W imieniu Klubu PiS - Władysław Dajczak. 
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Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Proszę bardzo. Czy Pani wyraża zgodę? 

Przepraszam.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Synowiec: Wyrażam zgodę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Czy Pan wyraża zgodę?  Przepraszam, 

małe zamieszanie się zrobiło. Pan Czesław Fiedorowicz chce zabrać głos. Proszę bardzo.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Władysław Dajczak: Wyrażam zgodę. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego Czesław Fiedorowicz: 

Ja, chciałem zgłosić Zbigniewa Kołodzieja do Komisji Skrutacyjnej z Klubu Polskiego Stronnictwa 

Ludowego.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Pan Wołowicz, proszę bardzo.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kołodziej: Wyrażam zgodę. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej Franciszek Wołowicz: 

W imieniu Klubu Radnych SLD zgłaszam kandydaturę Tadeusza Jędrzejczaka. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Czy Radny wyraża zgodę? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Tak, wyrażam zgodę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Czy ktoś jeszcze? Dziękuję. Skład Komisji 

Skrutacyjnej poddaję pod głosowanie.  Kto z Państwa Radnych jest za wyborem Komisji Skrutacyjnej 

w składzie: Anna Synowiec, Władysław Dajczak, Zbigniew Kołodziej, Tadeusz Jędrzejczak, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony 

przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. 

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 8 do głosowania. 
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Przepraszam bardzo. Jest obecna na sali Pani Senator Helena Hatka, którą serdecznie witam.  

Stwierdzam, że w wyniku głosowania Sejmik dokonał wyboru Komisji Skrutacyjnej. Proszę Komisję 

Skrutacyjną o zajęcie miejsc przy stoliku komisji skrutacyjnej, wybór Przewodniczącego/ej Komisji 

i ukonstytuowanie się. Państwa Radnych proszę o zgłaszanie kandydatów na Przewodniczącego/cą 

Sejmiku Województwa Lubuskiego. Pan Tomczyszyn się zgłasza.  

 

Radny Województwa Lubuskiego, członek Zarządu Województwa Lubuskiego Stanisław 

Tomczyszyn: Panie Przewodniczący. Szanowni Radni. Szanowni goście. Chciałbym w imieniu Klubu 

Polskiego Stronnictwa Ludowego i Klubu Platformy Obywatelskiej zgłosić kandydaturę Pana Radnego 

Czesława Fiedorowicza na funkcję Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. Pan Radny 

Czesław Fiedorowicz, to znany samorządowiec, znany parlamentarzysta z naszego województwa, 

między innymi, żeby wymienić parę takich najważniejszych jego osiągnięć i funkcji. Otóż Burmistrz 

Miasta Gubina w latach 1990 - 1998. Poseł 3 kadencji w latach 1993 - 1997, 1997 - 2001, 2005 - 2007. 

Jest aktualnie Prezesem Euroregionu Szprewa - Nysa - Bóbr od 1993 roku. Również jest, od 2013 roku, 

Przewodniczącym Federacji Euroregionów Rzeczypospolitej Polskiej. Radny poprzedniej kadencji 

w latach 2010 - 2014 Sejmiku Województwa Lubuskiego.  I oczywiście obecnie, od 2014 roku. Jest 

członkiem Polskiego Stronnictwa Ludowego. Jest mieszkańcem Zielonej Góry. Oczywiście w życiu 

osobistym żonaty, dwoje dzieci. Myślę, że doświadczenie, które tutaj przemawia za Panem Radnym 

Czesławem Fiedorowiczem predysponuje go do tego, żeby objąć tak ważną funkcję właśnie tutaj 

w Sejmiku naszego województwa. Dziękuję bardzo.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję. Czy Pan Czesław Fiedorowicz 

wyraża zgodę? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, wyrażam zgodę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję. Czy są inne kandydatury? Proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Mam takie pytanie natury technicznej, 

arytmetycznej. Czy największy klub, bo zawsze tradycją było, że to jednak największy klub naszego 

województwa wystawiał kandydaturę na Przewodniczącego Sejmiku. Ja, oczywiście nie mam 

nic przeciwko koledze Czesławowi, z którym się dobrze znamy, ale czy największy klub jakby 

dominujący i mający koalicjanta, jak się domyślam, w postaci PSL nie wystawia swojej kandydatury? 
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Pytam się, tak? Bo taką dobrą tradycją było od początku istnienia województwa lubuskiego, 

że najsilniejszy klub wystawiał kandydaturę na Przewodniczącego Sejmiku. 

 

Radny Województwa Lubuskiego, członek Zarządu Województwa Lubuskiego Stanisław 

Tomczyszyn: Panie Radny, ja na początku przedstawiałem w imieniu obydwu klubów tę kandydaturę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Co na to Klub Platformy Obywatelskiej? Co na to 

Przewodniczący Możejko? Doświadczony Przewodniczący. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję Panie Radny. Zaczyna się wesoła, 

jak rozumiem, część naszej sesji. Może to pozostawię bez komentarza. Dziękuję. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Czy są inne kandydatury? Dziękuję. 

Zamykam listę kandydatów na Przewodniczącego Sejmiku. Kandydata na Przewodniczącego Sejmiku 

Województwa Lubuskiego proszę o zaprezentowanie się. Czy Radni mają pytania do Pana 

Fiedorowicza? Proszę bardzo, Pan Dajczak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Oczywiście rozumiem, że będą jakieś 

pytania do mnie? Tak? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Władysław Dajczak: Panie Przewodniczący, tak sobie pozwolę 

już powiedzieć. Ja, mam takie pytanie. Ponieważ po ostatnich wyborach widzimy, że chociażby ostatni 

sondaż przeprowadzony przez jedną z pracowni, że co do Sejmiku, istoty Sejmiku, funkcji Sejmiku 

w społeczeństwie, wiedza jest na poziomie 7%. To jest przerażające. I mam takie pytanie - czy w tej 

kadencji spróbujemy wspólnie zrobić coś w województwie lubuskim, przynajmniej aby nasi wyborcy 

bardziej poznali istotę Sejmiku, zadania Sejmiku. Tak, jak Pan Przewodniczący powiedział w jednym 

z ostatnich wywiadów telewizyjnych, które miałem okazję wysłuchać, co mi się bardzo podobało, 

że będziemy nad tym wspólnie pracowali, a może troszeczkę ograniczymy te obszerne sprawozdania, 

prezentacje Pani Marszałek w Gazecie Lubuskiej na przykład, a trochę więcej o Sejmiku powiemy.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Proszę Pana Fiedorowicza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowny Panie Senatorze. Panie 

i Panowie. Oczywiście powinnością każdego z nas, którzy z woli wyborców objęli mandat Radnego 
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Województwa Lubuskiego jest być najlepszym ambasadorem Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

O to bardzo Państwa proszę. I tak, jak nas będą postrzegać w każdym miejscu Polski i za granicą, 

będziemy o tym mówili, że jesteśmy w każdym miejscu, w każdym czasie Radnymi Województwa 

Lubuskiego. Najlepiej abyśmy mieli wizytówki, byśmy mieli okazję zabierać głos. Jeśli zabieramy głos, 

nawet w innym miejscu, w innym czasie, byśmy mówili o tym, że jesteśmy Radnymi Województwa 

Lubuskiego. To już wykonamy, każdy z nas wykona to zadanie. Rola Przewodniczącego nie jest to rola 

szefa, tego który nakazuje, który poleca, który cokolwiek zabrania. Każdy z nas ma takie samo prawo 

do sprawowania funkcji. Ona się ogranicza głównie do przewodniczenia Sejmikowi i organizacji pracy 

Sejmiku. Ja, chciałbym przede wszystkim Państwa bardzo prosić i jest tutaj wiele nowych osób, które 

na pewno wniosą bardzo dużo w życie tego Sejmiku, by rzeczywiście poważnie potraktować ten sygnał 

mówiący o tym, że mieszkańcy, wyborcy nie do końca znają kompetencje, wiedzą o tym po co 

jesteśmy, jaka jest rola Sejmiku. Doskonale wiedzą, jaka jest rola Marszałka, dlatego że mamy dobrego 

Marszałka, Elżbieta Polak jest dobrym Marszałkiem. Jest też Radnym Województwa Lubuskiego. Będę 

chciał usłyszeć, kiedy Pani Marszałek mówiąc o tym, że jest Marszałkiem Województwa Lubuskiego, 

będzie dodawała - jestem Radną Województwa Lubuskiego. To zawsze lepiej brzmi, Pani Marszałek. 

O taki dobry przykład również proszę. By ktoś rozumiał, że Marszałek Województwa Lubuskiego, to jest 

również Radny Województwa Lubuskiego. Oczywiście mamy świadomość. Wybory 16-go, wczorajsza 

tura wyborów, wszystkich nas uczy trochę pokory, że musimy w szacunku do wyborców, w szacunku 

do mieszkańców województwa lubuskiego, koncentrować się na tym, co najważniejsze. A ja zostawiam 

się jednak, w jakiejś mierze, każdemu z Państwa prawo do tego, jak obrazkami przebijać własny 

autorytet. Wydaje mi się, że bardzo ważną rzeczą jest by jednak z obrad Sejmiku płynął obraz 

ważniejszy Sejmiku. O to proszę Zarząd i nas wszystkich. Mam nadzieję, że w toku rozmów w klubach, 

jeśli Państwo powierzycie mi taką rolę, znajdziemy taki model sprawowania, przeprowadzania obrad 

Sejmiku, żeby rzeczywiście pogodzić oczekiwania i rzeczywiście powiedzieć o tym, że w tej kadencji   

2014 - 2018 dołożyliśmy cegiełkę do poprawy wizerunku i świadomości zadań Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. Dziękuję bardzo.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję. Proszę, Pan Radny Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Jeśli Państwo pozwolicie, to zadam dwa pytania 

do kandydata na Przewodniczącego. Pierwsze pytanie: Panie Przewodniczący, jeżeli już mogę 

tak się zwrócić, chciałbym zapytać, czy rozpocznie Pan pracę nad nowelizacją Statutu Województwa 

Lubuskiego? Przypomnę, że ten, który wszyscy radni dostali opozycja traktuje, jako element pewnego 

sekowania naszej obecności w Sejmiku Województwa Lubuskiego, żeby nie odnosić się do konkretnych 
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artykułów z tegoż Statutu. I druga sprawa: Panie Przewodniczący, rzecz na której nam bardzo zależy - 

czy wnioski i interpelacje radnych powrócą na poczesne im ważne miejsce w posiedzeniach Sejmiku, 

czyli od razu po przyjęciu porządku obrad? Dziękuję.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Proszę o zabranie głosu Pana 

Fiedorowicza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, w rozmowie z klubami 

radnych, również pytając o zdanie dwóch radnych Lepszego Lubuskiego, byśmy nie zapominali, 

że poza 4 klubami mamy 2 radnych, którzy na dzisiaj nie mogą utworzyć swojego klubu, ale też mają 

prawo do rozmowy, będziemy chcieli zastanowić się czy powinna być powołana Komisja Statutowa 

do koniecznych zmian w Statucie. Jeśli taka akceptacja będzie, Komisje Sejmiku nie są powoływane 

wolą Przewodniczącego, tylko decyzją Sejmiku Województwa Lubuskiego. I jeśli przeprowadzimy 

dyskusję i uświadomimy sobie, że są ograniczenia – znam je, to wówczas taką decyzję podejmiemy. 

Jeżeli chodzi o kwestię interpelacji - jestem zwolennikiem tego, by interpelacje powróciły na początek 

sesji Sejmiku, ale z góry będę prosił już dzisiaj kluby, o to byśmy znaleźli model znacznego 

ograniczania prezentacji tych interpelacji czasowo, tak by na sesji Sejmiku nie było tego rodzaju 

przewagi czasowej dotyczącej tylko interpelacji, by interpelacje, sposób ich prezentowania, miały jednak 

ograniczony czas. Myślę, że znajdziemy taki consensus w gronie klubów. Ale tak jak mówię, to jest mój 

wniosek, który musi uzyskać akceptację Sejmiku Województwa Lubuskiego. Uważam, że taka była 

tradycja - być może rzeczywiście ona nie jest tym problemem, na który my niepotrzebnie traciliśmy 

czas.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję bardzo. Jak nie ma więcej pytań, 

proszę Komisję Skrutacyjną o przygotowanie kart do głosowania. Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej 

proszę o przedstawienie Regulaminu głosowania wyboru Przewodniczącego Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec przedstawia Regulamin głosowania wyboru 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Regulamin stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
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Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Dziękuję bardzo. Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma uwagi do przedstawionego Regulaminu głosowania wyboru Przewodniczącego Sejmiku 

Województwa Lubuskiego? Dziękuję. Poddaję pod głosowanie Regulamin głosowania wyboru 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony 

przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk. 

Za 22, przeciw 0, wstrzymało się 0.   

Stwierdzam, że w wyniku głosowania Regulamin został przyjęty. 

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Komisję Skrutacyjną proszę o wydanie kart do głosowania, a następnie o przeprowadzenie głosowania. 

Proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak (członek Komisji Skrutacyjnej) odczytuje listę 

radnych w kolejności alfabetycznej, a radni oddają głosi wrzucając kartę do urny zgodnie z kolejnością 

wyczytywania. 

 

Lista radnych potwierdzająca odbiór kart do głosowania stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Prosimy o przeliczenie głosów. 

Proszę Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej o odczytanie protokołu w sprawie wyboru 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje protokół w sprawie wyboru 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

W wyniku głosowania Przewodniczącym Sejmiku Województwa Lubuskiego został Pan Czesław 

Fiedorowicz. 

Za 27, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Protokół stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Złożenie gratulacji i wręczenie kwiatów Przewodniczącemu Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Czesławowi Fiedorowiczowi. 
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Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie Przewodniczący, proszę bardzo. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. Ten wynik zobowiązuje 

i uświadamia, jakie zadanie jest przede mną. Bardzo dziękuję. Postaram się być nie gorszym 

Przewodniczącym niż Sejmik.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Proszę członków Komisji Skrutacyjnej 

o powrót na swoje miejsca w celu zagłosowania nad projektem uchwały. Szanowni Państwo, odczytam 

projekt uchwały w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak odczytuje projekt uchwały w sprawie wyboru 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag projekt 

uchwały w sprawie wyboru Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego – druk nr 1/14 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk. Dziękuję bardzo.  

Za 27, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Dziękuję bardzo. Stwierdzam, że uchwała została przyjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Uchwała Nr I/1/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 1 grudnia 2014 roku w sprawie wyboru 

Przewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania Przewodniczącym Sejmiku Województwa Lubuskiego V kadencji 

2014 – 2018 został Pan Czesław Fiedorowicz. Gratuluję wyboru i przekazuję prowadzenie dalszej 

części obrad Panu Czesławowi Fiedorowiczowi, nowo wybranemu Przewodniczącemu Sejmiku 

Województwa Lubuskiego V kadencji. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jakoś inaczej ta sala 

stąd wygląda, ale całkiem dobrze. Szanowni Państwo, chciałem na początku podziękować Panu 
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Klaudiuszowi Balcerzakowi - przewodniczącemu seniorowi, za sprawne i bezproblemowe 

przeprowadzenie tej części.  

 

Do punktu 6. 

Wybór Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam, 

że Sejmik Województwa Lubuskiego wybiera nie więcej niż 3 Wiceprzewodniczących Sejmiku 

w głosowaniu tajnym, bezwzględną większością głosów w obecności co najmniej połowy ustawowego 

składu Sejmiku. Proszę ponownie członków Komisji Skrutacyjnej o zajęcie miejsc przy stoliku. 

Pani Synowiec jest. Kobiety jak zwykle są bardziej chętne do pracy, ale my postarajmy się ten dystans 

zmniejszyć. Bardzo proszę, zgodnie ze Statutem o zgłaszanie kandydatów w imieniu klubów. Robert 

Paluch, bardzo proszę. 

 

Przewodniczący Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości Robert Paluch: W imieniu Klubu Prawa i 

Sprawiedliwości proponujemy na funkcję Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Pana Marka Surmacza. Pan Marek Surmacz ma 59 lat. Radny Rady Miasta Gorzowa Wlkp. 5-ciu 

kadencji. Poseł na Sejm V kadencji, Sekretarz Stanu w Ministerstwie Spraw Wewnętrznych 

i Administracji, doradca Prezydenta RP śp. Lecha Kaczyńskiego. Wcześniej jego kariera zawodowa 

wyglądała tak, że blisko 20 lat pracował w policji, w służbie ruchu drogowego i w służbie kryminalnej. 

Obecnie cieszy się kochającą, szanującą rodziną. Ma 3 dorosłych dzieci i 5 wnucząt. Dziękuję bardzo.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

W imieniu Klubu Prawa i Sprawiedliwości został zgłoszony Marek Surmacz. Pozwólcie Państwo, 

że powitamy kolejnych gości. Witam Panią Poseł Krystynę Sibińską, Pana Posła Witolda Pahla 

i Wojewodę Lubuskiego Pana Jerzego Ostroucha. Witamy serdecznie. Bardzo proszę o zgłaszane 

kolejnych kandydatur. Franciszek Wołowicz – Klub Sojuszu Lewicy Demokratycznej.   

 

Przewodniczący Klubu Radnych Sojuszu Lewicy Demokratycznej Franciszek Wołowicz: 

W imieniu Klubu SLD zgłaszam kandydaturę kolegi Edwarda Fedko. Większość z Państwa zna go. 

Samorządowiec, można powiedzieć, od zawsze. W latach 1994 - 1998, radny sejmiku gorzowskiego, 

jeszcze. Od 1998 nieprzerwanie do chwili obecnej Radny Województwa Lubuskiego. Kolega Edward 

Fedko jest dobrze przygotowany do pełnienia funkcji Wiceprzewodniczącego. Posiada również 

niezbędną wiedzę merytoryczną, był aktywnym Radnym tegoż Sejmiku przez wiele, wiele lat. Pełnił 
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różne odpowiedzialne funkcje, zarówno w Sejmiku jak i w Klubie. Posiada niezbędne kwalifikacje, 

aby dobrze reprezentować Sejmik na funkcji Wiceprzewodniczącego. Prosimy bardzo o wybór Edwarda 

Fedko na funkcję Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Pan Tomasz Możejko w imieniu Klubu Platformy Obywatelskiej.  

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej RP Tomasz Możejko: 

Panie Przewodniczący. Pani Marszałek. W imieniu Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej zgłaszam 

na Wiceprzewodniczącego Sejmiku Pana Władysława Komarnickiego. Jest to postać tak wielka w skali 

województwa, Polski i tego odznaczenia, które ma w klapie marynarki, że ja nie muszę tego Pana 

przedstawiać.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Czy kluby chciały zgłosić jeszcze inne kandydatury? Nie widzę. A zatem zapytam. Czy Marek Surmacz 

wyraża zgodę na kandydowanie?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Marek Surmacz: Tak, wyrażam zgodę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję. 

Pan Edward Fedko, czy wyraża zgodę na kandydowanie?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Tak, wyrażam zgodę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Władysław 

Komarnicki, czy zgłasza zgodę na kandydowanie?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Władysław Komarnicki: Tak, wyrażam zgodę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Zatem 

zamykam listę kandydatów na Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego. Czy któryś 

z kandydatów chciałby zaprezentować się, nie koniecznie tak jak ja? Bardzo proszę, czy jest potrzeba 

jakiejś autoprezentacji? Zatem zapytam, czy Państwo Radni mają pytania do któregoś z kandydatów 

na funkcję Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego? Wszystko wiemy o sobie. Skoro 
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tak, to bardzo proszę Komisję Skrutacyjną o przygotowanie kart do głosowania, tak to trwa troszeczkę, 

bo tu jest troszeczkę więcej osób. Przypominam o tym, że tryb głosowania będzie taki sam, czyli przy 

każdym z nazwisk będziemy stawiali krzyżyk – tak, nie, bądź wstrzymuję się.  Ale listy muszą 

być przygotowane, wydrukowane. No, to będzie zupełnie nowy skład Prezydium Sejmiku Województwa 

Lubuskiego. Bardzo proszę Pani Przewodnicząca. Pani Przewodnicząca przeczyta Regulamin.  

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec przedstawia Regulamin głosowania wyboru 

Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Regulamin stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są jakieś uwagi 

do tego Regulaminu? Są pytania do tego Regulaminu? Wszystko jest jasne. Chwila cierpliwości. 

Za chwilę zostaną przygotowane karty do głosowana. Proszę się zastanowić.  

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec ponownie przedstawia wybrane fragmenty 

Regulaminu głosowania.  

 

Szanowni Państwo, zatem mamy jasność i chciałem jeszcze raz prosić wszystkich Państwa Radnych 

o przyjęcie tego Regulaminu w tym punkcie. Zatem zadaję pytanie. Kto z Państwa Radnych jest za, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk „T” zielony. Kto z Państwa jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto z Państwa się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.     

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania Regulamin został przyjęty.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Czy Komisja Skrutacyjna jest już gotowa? Kończy przygotowania, jeszcze stemple. Te wybory nie mogą 

być sfałszowane, muszą przebiegać w atmosferze pełnej kontroli. Jak każde wybory.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak (członek Komisji Skrutacyjnej) odczytuje listę 

radnych w kolejności alfabetycznej, a radni oddają głos wrzucając kartę do urny zgodnie z kolejnością 

wyczytywania. 
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Lista radnych potwierdzająca odbiór kart do głosowania stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

czy wszyscy Radni oddali głos w tym głosowaniu? Wszyscy Radni oddali głos. Bardzo proszę Komisję 

Skrutacyjną o przystąpienie do liczenia głosów. To potrwa krótko. Proszę o nieopuszczanie miejsc. 

Pozwólcie Państwo, że w międzyczasie poinformuję wstępnie, że w dniu 23 grudnia planujemy kolejną 

sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego. Te informacje wszystkie szczegółowe zostaną przekazane, 

ale do tego czasu zostaniecie Państwo wyposażeni we wszystkie niezbędne dokumenty, urządzenia 

do sprawowania mandatu Radnego. Przypominam, że każdy z Państwa otrzyma laptop, to nie nastąpi 

automatycznie, ponieważ część Radnych poprzedniej kadencji jeszcze nie oddała swojego sprzętu. 

O tym będzie jeszcze szczegółowa informacja, ale chciałem już Państwa o tym poinformować. 

Ci z Państwa, którzy są nowymi Radnymi zostaną poinformowani o kwestiach szczegółowych 

korzystania z tych urządzeń, jak i też warunków dotyczących pobytu w sali kolumnowej, jak i też 

korzystania z usług, porad i pomocy Biura Sejmiku Województwa Lubuskiego. Chcę jednocześnie 

powiedzieć, że planujemy do sesji 23 grudnia odbycie szkolenia dla wszystkich Radnych Sejmiku 

Województwa Lubuskiego. Bardzo prawdopodobne jest, iż to szkolenie będzie połączone z odbyciem 

komisji, których zadaniem jest praca nad budżetem województwa lubuskiego. Przypominam Państwu, 

że dobrą tradycją województwa lubuskiego jest niezwłoczne, z merytoryczną dyskusją, ale bez zbędnej 

zwłoki przyjmowanie budżetu, dlatego, że budżet województwa lubuskiego też jest pewnego rodzaju 

wyznacznikiem dla prac innych samorządów w naszym województwie. Chciałem poinformować, 

że Komisja Skrutacyjna jest gotowa. Bardzo proszę Panią Przewodniczącą Komisji Skrutacyjnej 

o przedstawienie wyników głosowania. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje protokół Komisji Skrutacyjnej w sprawie 

wyboru Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

W wyniku glosowania Wiceprzewodniczącymi Sejmiku Województwa Lubuskiego zostali wybrani: Pan 

Edward Jan Fedko, Pan Władysław Komarnicki oraz Pan Marek Tomasz Surmacz. 

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Protokół stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Musimy przegłosować 

uchwałę, którą macie Państwo w swoich materiałach.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz odczytuje projekt uchwały 

Sejmiku w sprawie wyboru Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Kto z Państwa jest za, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto z Państwa jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto z Państwa się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski. Dziękuję bardzo.  

Za 25, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została przyjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Uchwała Nr I/2/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 1 grudnia 2014 roku w sprawie wyboru 

Wiceprzewodniczących Sejmiku Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Teraz już oficjalnie w imieniu całego Sejmiku, w imieniu wszystkich zebranych gratuluję Panom 

Wiceprzewodniczącym tej funkcji i zapraszam do zajęcia miejsc. Bardzo przepraszamy Panie, 

że Prezydium jest tak bardzo męskie, ale będziemy starali się to w jakiś sposób zrównoważyć 

w Zarządzie. Szanowni Państwo, zgodnie z przyjętą zmianą naszego porządku przechodzimy do punktu 

6a.  

 

Do punktu 6a.  

Wybór Marszałka Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam, 

że Sejmik Województwa Lubuskiego wybiera Marszałka Województwa Lubuskiego w głosowaniu 

tajnym, bezwzględną większością głosów ustawowego składu Sejmiku. Proszę ponownie Panią 

Przewodniczącą oraz członków Komisji Skrutacyjnej o zajęcie miejsc przy stoliku komisji skrutacyjnej. 

Szanowni Państwo, proszę o zgłoszenie kandydatki bądź kandydata na Marszałka Województwa 

Lubuskiego.  Pan Przewodniczący Tomasz Możejko.   

 

Przewodniczący Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej RP Tomasz Możejko: 

Panie Przewodniczący, w imieniu Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej zgłaszam dotychczasową 
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Marszałek Panią Elżbietę Polak. Pozwolę sobie przedstawić Panią Elżbietę Polak w krótkim 

wystąpieniu. Panie Przewodniczący. Szanowni Wiceprzewodniczący. Moje gratulacje. Pani Elżbieta 

Polak w wolnej Polsce tworzyła samorząd terytorialny. Była Radną Gminy, Powiatu, od 2007 Radną 

Województwa Lubuskiego. Absolwentka Wydziału Prawa i Administracji Uniwersytetu Wrocławskiego. 

Za odważne i konsekwentne wdrażanie idei cyfryzacji otrzymała Złotą Antenę i tytuł Człowieka Roku 

2013. W 2014 została odznaczona Krzyżem Kawalerskim Orderu Odrodzenia Polski za wybitne zasługi 

dla rozwoju demokracji w Polsce i na świecie. Pod jej nadzorem region lubuski zdobył 2 miejsce 

w Polsce za dobre wdrażanie funduszy unijnych i 55 mln nagrody. Doprowadziła do oddłużenia 

najbardziej zadłużonego szpitala w Polsce, w Gorzowie Wielkopolskim oraz realizacji pierwszego 

w Polsce regionalnego projektu budowy światłowodów „Szerokopasmowe lubuskie”, którego celem jest 

likwidacja wykluczenia cyfrowego. Wszyscy znamy Panią Marszałek, nie muszę jej przestawiać radnym. 

Sądzę, że nowi radni również znają ją z mediów, wobec tego życzymy Pani Marszałek następnych 4 lat.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Czy są inne kandydatury na Marszałka Województwa Lubuskiego? Nie ma. Zatem zamykam listę. 

Czy Pani Elżbieta Polak wyraża zgodę na kandydowanie po raz kolejny na funkcję Marszałka 

Województwa Lubuskiego? 

 

Radna Województwa Lubuskiego, Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: 

Tak, dziękuję. Wyrażam zgodę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

zgodnie ze scenariuszem tutaj mamy propozycję zaprezentowania się, ale rozumiem, że są pytania.  

Pan Radny Zbigniew Kościk, bardzo proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Nie bardzo rozumiem, dlaczego Państwo 

tak spieszycie się do takiego swoistego matrimonium consumatum. Taką dobrą tradycją, mamy wielu 

radnych, którzy pierwszy raz są Radnymi Sejmiku Województwa Lubuskiego, dobrą tradycją było to, 

że kandydatka, kandydat na Urząd Marszałka spotyka się z klubami. Jest możliwość porozmawiania, 

jest możliwość zapytania Pani Marszałek. Nie ukrywam, że jest to jeden z tych elementów, które 

są pomocne dla klubów i dla radnych w podjęciu decyzji - czy głosować za, czy głosować przeciw. 

Dziękuję. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę, 

czy Pani Marszałek chciałaby na to odpowiedzieć.   

 

Radna Województwa Lubuskiego, Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Bardzo 

dziękuję, 4 lata temu, podobnie na pierwszej sesji, również dokonaliśmy wyboru Marszałka. Ja, bardzo 

chętnie spotykam się z radnymi i rozmawiam, o czym Pan Radny Kościk doskonale wie, ale ponieważ 

nie były jeszcze ukonstytuowane kluby nie mieliśmy takiej możliwości, ale bardzo chętnie odpowiem 

na wszystkie Państwa pytania, ponieważ piastując funkcję Marszałka w ciągu tych 4 lat jestem 

przygotowana, mam program, także oczekuję Państwa pytań.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę, 

Pan Zbigniew Kościk.    

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Nie ukrywam, że wolałbym to pytanie zadać 

na spotkaniu klubu z Panią Marszałek, ale jest jedna kwestia, którą myślę, że trzeba sobie wyjaśnić. 

Swoista niecna sytuacja, jaka miała miejsce przed wyborami samorządowymi. Pani Marszałek jest 

wieloletnim samorządowcem. Przez szereg lat działała Pani także w Fundacji Rozwoju Demokracji 

Lokalnej, która ma szczególnie wysokie standardy i wysokie oczekiwania od samorządowców 

i wielokrotnie nie tylko ja byłem świadkiem, ale także zapewne każdy z Państwa, byliśmy w okresie 

przedwyborczym ładowani propagandą wyborczą Pani Marszałek, która była pod pozorem środków 

unijnych, zakończenia kadencji etc. etc. To była sytuacja, która nigdy wcześniej w takich warunkach 

się nie zdarzała. Muszę powiedzieć, że zdarzały się w Zielonej Górze, myślę, że w całym także 

województwie bilbordy, na których z jednej strony był wizerunek Pani Marszałek, jako kandydatki 

na Radną Województwa Lubuskiego, by obok był drugi baner podsumowujący 4-letnią kadencję 

wykorzystania środków unijnych. Chciałem zapytać - jak Pani z perspektywy czasu ocenia ten stan 

rzeczy? Jest także szereg innych takich kwestii, które myślę, że u samorządowca, który powinien mieć 

te wysokie standardy, budzą wątpliwości. Kwestia rozdawania ulotek w Zielonej Górze, ulotek 

w godzinach pracy Urzędu Marszałkowskiego, gdzie Pani Marszałek otoczona była wianuszkiem 

urzędników, którzy w tym czasie, tak mi się wydaje, powinni po prostu pracować, na chwałę 

województwa lubuskiego. Chciałem zapytać się - jak Pani się odnosi do tego typu sytuacji? 

Czy ta autopromocja, która miała miejsce w ostatnich tygodniach przed wyborami, to jest tylko taki 

wybryk natury, czy to będzie pewnego rodzaju standard? My na to wielokrotnie zwracaliśmy uwagę 

i chciałbym zapytać także o to - jaki koszt był tej autopromocji nazwijmy to, żeby to miało ręce i nogi. 

Ile pieniędzy z poszczególnych programów, czy to  PROW-u, czy EFS-u, czy LRPO w 10 priorytecie, 
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czyli pomoc techniczna, poszło na podsumowanie kadencji, czyli autopromocję Pani Marszałek i innych 

członków Zarządu? Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Czy są inne pytania? Pan Radny Robert Paluch. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Pani Marszałek, ja często zwracam uwagę 

na jedną zasadniczą sprawę dotyczącą budżetu województwa lubuskiego. Pewnie będzie też czas 

i miejsce, za chwilę o tym porozmawiać, przy uchwalaniu budżetu na 2015 rok, ale niestety wszystkie 

dane powtarzające się z roku na rok pokazały, że województwo lubuskie niestety, ale też pod 

Pani rządami, bądź współrządami, urzędnik lubuski kosztuje najwięcej w Polsce. A ta statystyka 

wygląda tak, że to jest o 50% nawet więcej, niż kolejny jakby w rankingu, czyli przedostatnie, 

a dwukrotnie większy niż u sąsiadów w województwie wielkopolskim. Dlaczego o tym mówię, dlatego, 

że w czasie, kiedy Pani zaczęła rządzić, współrządzić tym województwem, koszt administracji wynosił 

29 mln zł, a w tej chwili kosztuje grubo ponad 60 mln zł. W tym czasie najważniejszy wydatek, jakim 

jest ZDW spadło na poziom trzydziestu kilku % w stosunku do kwoty z 2008 roku. Jak Pani zamierza 

sobie poradzić z tym problemem i czy w ogóle chce Pani się zabrać za ten problem? Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę, 

czy są jakieś inne pytania do kandydata na Marszałka Województwa Lubuskiego? Jeśli nie ma, 

to zamykam tę rundę pytań. Proszę Panią Marszałek o udzielenie odpowiedzi. 

 

Radna Województwa Lubuskiego, Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Bardzo 

dziękuję za te pytania. Pierwsze pytanie Pana Radnego Kościka. Temat autopromocji dosyć często tutaj 

w tej poprzedniej kadencji przez Pana i Pana Klub był poruszany. Państwo nazywacie to autopromocją, 

ja nazywam to komunikacją, informowaniem i konsultacjami społecznymi. Uczestniczyłam 

w poprzedniej kadencji w kilkudziesięciu spotkaniach osobiście, ale również przekazywałam informacje 

pisemne, zgodnie z planem promocji i komunikacji Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego 

i ten plan był przyjęty na początku roku, razem z budżetem, zatwierdzony przez Ministerstwo 

Infrastruktury i Rozwoju. Jeżeli Państwo chcielibyście, żebyśmy prezentowali inny styl informowania 

o wdrażaniu naszych programów regionalnych, to oczywiście jestem otwarta i możemy to uzgodnić przy 

uchwalaniu, czy też przyjmowaniu takiego planu promocji i komunikacji na przyszły rok i lata następne. 

Nie chcę odnosić się dzisiaj do stylu i prowadzenia kampanii wyborczej, ponieważ mamy już to za sobą, 

a przepisy wyraźnie określały w jakiej formie można zażądać wyjaśnień, czy też weryfikować styl 
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kampanii, można było zgłaszać protesty, czy też zwracać się do kontrkandydatów o wyjaśnienia. Myślę, 

że mamy ten etap już za sobą i możemy pracować dla przyszłości. Takie merytoryczne pytanie padło 

ze strony Radnego Pana Palucha. Dotyczy ono kosztów administracji. Te pytania również zadawano 

mi w trakcie prowadzenia kampanii. Jednak ta informacja się nie przebiła, czyli konsultacje, 

informowanie, komunikacja społeczna jest niesłychanie ważna, należy nieraz bardzo często powtórzyć 

to samo, żeby dotarło. Proszę Państwa, jeżeli dzielimy koszty administracji naszego Urzędu 

Marszałkowskiego w regionie lubuskim w naszym planie finansowym na milion mieszkańców, to zawsze 

będą to dużo wyższe koszty niż np. w regionie wielkopolskim, który liczy ponad 3 mln mieszkańców. 

Ale to nie jest jedyna przyczyna wysokich kosztów administracji. Ta najważniejsza, to jest sprawa 

organizacji pracy Urzędu. W naszym Urzędzie Marszałkowskim mieszczą się wszystkie departamenty 

funduszowe, naszych wszystkich programów, tj. Lubuski Program Operacyjny, Europejski Fundusz 

Społeczny, Program Rozwoju Obszarów Wiejskich, Program RYBY. W innych regionach 

te departamenty działają w spółkach, bądź też w jednostkach organizacyjnych na zewnątrz. 

Rozmawialiśmy już wśród Radnych, nowej V kadencji, Platformy Obywatelskiej i PSL-u podczas 

negocjacji, bo również padły te pytania i możemy wykonać bardzo prosty zabieg - wyłączyć 

departamenty funduszowe, które już w tej chwili są wyłączone, tak, bo mieszczą się w jednym budynku 

przy ulicy Chrobrego, ale możemy wyłączyć je organizacyjnie i w ten sposób odchudzimy Urząd 

o połowę pracowników. Poza tym inne składniki kosztów administracji też należałoby wziąć pod uwagę, 

chociażby remont Urzędu Marszałkowskiego. To są znaczne koszty, widać przecież, że co roku 

je ponosimy, ale też realizacja projektów systemowych, które są wewnątrz Urzędu. Nie mamy 

wydzielonego departamentu, czy też jednostki projektów własnych, tj e-urząd, e-administracja. 

Prowadzą te projekty pracownicy Urzędu i to też zwiększa zatrudnienie. Również w naszym Urzędzie 

mieści się Centrum Obsługi Inwestora, Eksportera, Wydział Przedsiębiorczości. W innych urzędach 

te Wydziały są w Agencji Rozwoju Regionalnego, także jest to sprawa organizacji i kosztów projektów 

systemowych, które znajdują się w dziale - administracja Urzędu i to powoduje w rankingach, które 

są publikowane w prasie ogólnopolskiej takie właśnie różnice. Myślę, że będziemy o tym rozmawiać, 

jeżeli obdarzycie mnie Państwo tym zaufaniem i będę mogła pełnić tę funkcję, to takie rozwiązania 

planuję. Wydzielenie jednostki organizacyjnej, która będzie zajmowała się wdrażaniem funduszy 

europejskich i w ten sposób wyraźnie pokażemy w całej Polsce, że koszty administracyjne Urzędu 

Marszałkowskiego będą dużo, dużo niższe. Mamy gotowy Regionalny Program Operacyjny, który 

w piątek został przesłany do Ministerstwa Infrastruktury i Rozwoju, gdzie też wskazaliśmy sposób 

organizacji, wdrażania naszego programu. Będzie to jeden program dwufunduszowy. W ciągu kilku 

godzin Ministerstwo Infrastruktury i Rozwoju zaakceptowało w systemie nasz program i on już jest 

w Brukseli. Jeszcze w grudniu może zostać podpisany. Mamy również program przygotowany, 
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wynegocjowany właśnie dzięki tym szerokim konsultacjom i publikacjom mieszkańcy wiedzą, jaka jest 

przyszłość dla regionu lubuskiego, dokąd zmierzamy, jakie mamy priorytety. To wszystko znalazło 

się też w Kontrakcie Terytorialnym, który podpisaliśmy kilka dni przed tą dzisiejszą sesją. Chcemy 

walczyć o region przede wszystkim konkurencyjny i innowacyjny. Zadbamy o zrównoważony rozwój, 

zarówno pod względem społecznym, jak i terytorialnym, zadbamy w dalszym ciągu o poprawę 

dostępności transportowej i komunikacyjnej i pragnę też Radnych PiS zapewnić, że zadbamy również 

o efektywną, sprawną i tanią administrację. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pani Marszałek, proszę 

o pozostanie na miejscu. Pan Radny Paluch ma jeszcze jedno dodatkowe pytanie, ostatnie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Pani Marszałek dobrze, że Pani zahaczyła sprawę 

funduszów unijnych, tak je świetnie rozwinęła, jak również i tej taniej administracji. W tym kontekście 

mam takie pytanie. W swoim czasie po kontrolach i to Komisji Rewizyjnej i Najwyższej Izby Kontroli, 

co do sposobu wynajmu nieruchomości przez Urząd Marszałkowski, która suchej nitki nie zostawiła 

szczególnie na wynajmie nieruchomości należącej do Senatora Platformy Obywatelskiej Roberta 

Dowhana. W tamtym czasie Pani deklarowała, że jeśli się skończy programowanie 2007 – 2013, będzie 

Pani chciała skomasować jakby te wszystkie departamenty w jednej jakby instytucji, bo z różnych 

przyczyn postulowaliśmy o to. Tak też się stało z Europejskim Funduszem Społecznym, stało 

się z Lubuskim Regionalnym Programem Operacyjnym, który w tej chwili jest jednym funduszem. 

Niestety, tak się nie stało z tą haniebną umową na wynajem tej nieruchomości, jeśli chodzi o ulicę 

Sulechowską i funkcjonowanie Programów Rozwoju Obszarów Wiejskich. Dlaczego tak się nie stało - 

to jest jedna sprawa. Druga sprawa - jak Pani zamierza się z tym problemem uporać i czy Pani 

w tej kwestii chce podjąć decyzję, krótko mówiąc zrezygnować z tego budynku i pójść w takim 

podobnym kierunku, jak poszła Pani z tymi departamentami poprzednimi, które wymieniłem. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę Pani 

Marszałek.  

 

Radna Województwa Lubuskiego, Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Bardzo 

dziękuję. Faktycznie słusznie Pan zauważył, że interpelacje Radnych zostały wykonane w części 

dotyczącej Lubuskiego Regionalnego Programu Operacyjnego i Europejskiego Funduszu Społecznego. 

Z chwilą, gdy wygasły umowy najmu zawarte w poprzedniej kadencji, nie przez ten Zarząd, nie przez 

tego Marszałka, udało nam się w trybie przetargowym znaleźć lokal taki, który w tej chwili jest 
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w dyspozycji tych programów. Natomiast, przy ulicy Sulechowskiej pracują pracownicy Programów 

Rozwoju Obszarów Wiejskich i tam umowa jest chyba do 2016 roku. Z chwilą, gdy ta umowa zawarta 

na czas określony wygaśnie, oczywiście po naszych dyskusjach była renegocjowana, warunki 

są korzystniejsze, to wtedy będziemy mogli dopiero przeprowadzić otwarty przetarg. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Pani Marszałek, ta umowa nie mogła być zawarta 

na dłuższy okres … 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przepraszam Pana 

Radnego. Było ostatnie pytanie. Pokażmy, że jak jest ostatnie, to już jest ostatnie. Dziękuję bardzo. 

Dziękuję bardzo Państwu. Mamy świadomość, do tematu będziemy wracali. Szanowni Państwo, 

przejdziemy teraz do przyjęcia Regulaminu głosowania. Proszę Panią Przewodniczącą 

o przedstawienie Regulaminu. Musimy formalnie przyjąć Regulamin głosowania. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje Regulamin głosowania wyboru 

Marszałka Województwa Lubuskiego.  

 

Regulamin stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo 

Radni, czy ktoś ma uwagi do przedstawionego Regulaminu? Nie ma. Przystępujemy do głosowania. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem przedstawionego Regulaminu, proszę o podniesienie ręki 

i naciśnięcie przycisku zielonego. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że Regulamin został przyjęty.     

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Komisję Skrutacyjną proszę o przystąpienie do wydawania kart do głosowania. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak (członek Komisji Skrutacyjnej) odczytuje listę 

radnych w kolejności alfabetycznej, a radni oddają głos wrzucając kartę do urny zgodnie z kolejnością 

wyczytywania. 
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Lista radnych potwierdzająca odbiór kart do głosowania stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy wszyscy Państwo 

Radni oddali głos? Jeśli tak, to bardzo proszę Komisję Skrutacyjną o otwarcie urny i przeliczenie 

głosów. Państwa proszę o chwilę cierpliwości, za chwilę poznamy ten ważny rezultat.  

Pani Przewodnicząca, bardzo proszę o przedstawienie wyników głosowania. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje protokół w sprawie wyboru Marszałka 

Województwa Lubuskiego. 

 

W wyniku głosowania Marszałkiem Województwa Lubuskiego została Pani Elżbieta Polak. 

Za 21, przeciw 6, wstrzymało się 0. 

Protokół stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Złożenie gratulacji i wręczenie kwiatów Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbiecie Polak. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

za chwilę jeszcze przegłosujemy uchwałę, która formalnie tą kwestię potwierdzi. Szanowni Państwo, 

ponieważ po przegłosowaniu uchwały zarządzimy przerwę, prosiłbym…, na pewno wszyscy chcieliby 

pogratulować Pani Marszałek, na pewno są tacy, którzy by chcieli pogratulować członkom Prezydium, 

ale może byśmy powoli kończyli te gratulacje. Państwa Radnych, którzy złożyli gratulacje, proszę 

o zajmowanie miejsc, za chwilę przystąpimy do przegłosowania uchwały potwierdzającej wynik 

głosowania. Bardzo prosimy każdego z Państwa Radnych o zajmowanie miejsc. Przystępujemy 

do podjęcia uchwały. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz odczytuje projekt uchwały 

Sejmiku w sprawie wyboru Marszalka Województwa Lubuskiego.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Kto z Państwa Radnych 

ma uwagi do treści uchwały? Nie ma. Komisja Skrutacyjna ma urządzenia do głosowania przy sobie. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tej uchwały, proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie 

przycisku zielonego. Kto z Państwa jest przeciw, proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku 
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czerwonego. Kto z Państwa się wstrzymał, proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku 

niebieskiego. 

Za  24, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Uchwała Nr I/3/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 1 grudnia 2014 roku w sprawie wyboru 

Marszałka Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Raz jeszcze gratulujemy Pani Marszałek wyboru na tę funkcję. Proszę Panią Marszałek 

o przedstawienie wniosku.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Szanowny Panie Przewodniczący. Dostojni 

Parlamentarzyści. Dostojni Radni. Zaproszeni goście. Proszę Państwa, wnoszę o rozszerzenie 

porządku obrad o wybór Zarządu. Zanim Pan Przewodniczący podda wniosek pod głosowanie, pragnę 

przede wszystkim z tego miejsca podziękować Państwu za wybór, za zaufanie, za akceptację 

i postawienie na kontynuację, bo tak to rozumiem. Praca Marszałka, wykonywanie funkcji Marszałka, 

to przede wszystkim jest dla mnie wielka odpowiedzialność i służba. Służba dla mieszkańców naszego 

regionu. Po przerwie, bo planowana jest przerwa, przedstawię Państwu kandydatów do pracy 

w Zarządzie Województwa. 

 

Wniosek stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję Pani 

Marszałek. Czy do treści wniosku są uwagi? Jeśli nie, to w związku z wnioskiem Pani Marszałek 

Elżbiety Polak proponuję rozszerzenie porządku obrad o punkt 6c - wybór Wicemarszałków 

Województwa Lubuskiego i członków Zarządu Województwa Lubuskiego.  Kto z Państwa Radnych jest 

za rozszerzeniem o punkt 6c, proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku zielonego. Kto jest 

przeciw, proszę o podniesienie ręki i naciśniecie przycisku czerwonego. Kto się wstrzymał – przycisk 

niebieski. 

Za 24, przeciw 0, wstrzymał się 1. 

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 6c.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 
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Pozwólcie Państwo, że teraz przyjmiemy zmieniony porządek obrad. Kto z Państwa Radnych jest 

za przyjęciem zmienionego porządku obrad, proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku 

zielonego. Kto jest przeciw - przycisk czerwony. Kto się wstrzymał - przycisk niebieski.  

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji wraz ze zmianami został przyjęty.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Bardzo dziękuję, zarządzam w tej chwili 15 minutową przerwę w obradach, do 17:30.  

 

przerwa 

 

Do punktu 6b. 

Powołanie komisji stałych i Komisji Rewizyjnej. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Wznawiam obrady. 

Bardzo Państwa przepraszam, ale uzgodnienie składów Komisji Sejmiku, to jednak jest wszędzie trudny 

temat. Osiągnęliśmy względny konsensus wokół składu Komisji Sejmiku i zgodnie z punktem 6b 

przystępujemy do powołania komisji stałych i Komisji Rewizyjnej. Odbyły się właśnie spotkania 

w wyniku, których ustaliliśmy składy komisji. Pozwólcie Państwo, że ja odczytam te składy komisji, które 

zostały uzgodnione. Zwracam jednak uwagę Państwu, że nie ma dzisiaj 3 Radnych: Pana Ardellego, 

Pana Ciemnoczołowskiego, Pana Pająka, którzy obejmą dopiero mandaty i będziemy ten skład jeszcze 

poddawać zmianom, ale prosiłbym, bo w większości sprawy zostały uzgodnione, są małe korekty. 

Już informuję o składach.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz odczytuje proponowane 

składy komisji stałych i Komisji Rewizyjnej.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam, że ten 

skład będzie podlegał zmianie jak 3 pozostałych Radnych obejmie mandaty. Czy są pytania, uwagi? 

Nie ma. Wobec tego przystępujemy do głosowania. Kto z Pań i Panów jest za przyjęciem uchwały 
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o powołaniu komisji stałych i Komisji Rewizyjnej w składzie przedstawionym i będącym załącznikiem 

do tej uchwały. Komisję Rewizyjną powołuje się w składzie też przedstawionym, który jest załącznikiem 

nr 2. Kto z Państwa jest za przyjęciem tej uchwały, proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku 

zielonego. Kto jest przeciw - przycisk czerwony. Kto się wstrzymał - przycisk niebieski.  

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0.  

Stwierdzam, że uchwała została przyjęta.  

 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Uchwała Nr I/5/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 1 grudnia 2014 roku w sprawie powołania 

komisji stałych i Komisji Rewizyjnej stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Do punktu 6c.     

Wybór Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu Województwa 

Lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę Panią 

Marszałek o przedstawienie kandydatur do Zarządu Województwa na funkcje 2 Wicemarszałków 

i 2 członków Zarządu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Szanowny Panie Przewodniczący. Dostojni 

Radni. Szanowni Goście. Proszę Państwa, pragnę zarekomendować na stanowisko Wicemarszałka 

Pana Stanisława Tomczyszyna. Pan Stanisław Tomczyszyn ukończył studia wyższe na Wydziale 

Humanistycznym o kierunku historia w Wyższej Szkole Pedagogicznej w Zielonej Górze. Jest również 

absolwentem studiów podyplomowych na Wydziale Finansów i Bankowości, Wyższej Szkoły Bankowej 

w Poznaniu. Pracował m.in. w Zarządzie Wojewódzkim Związku Młodzieży Wiejskiej w Zielonej Górze. 

Przez wiele lat był też Dyrektorem Szkoły Podstawowej w Jabłonowie. Od 1994 roku, czyli tak jak 

ja można powiedzieć, był Radnym Rady Gminy Brzeźnica, delegatem do Sejmiku Zielonogórskiego 

wówczas oraz Wiceprzewodniczącym drugiej kadencji Sejmiku Samorządowego Województwa 

Zielonogórskiego, a od grudnia 2007 roku jest Radnym i członkiem Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Pan Stanisław Tomczyszyn przez ostatnią kadencję nadzoruje pracę Departamentu Rolnictwa, 

Środowiska, Rozwoju Wsi oraz Departamentu Programów Rozwoju Obszarów Wiejskich.  

Rekomenduję również na stanowisko Wicemarszałka Województwa Lubuskiego Pana Romualda 

Gawlika. Pan Romuald Gawlik jest obecny wśród nas. Ukończył Wydział Prawa i Administracji 
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na Uniwersytecie Szczecińskim, specjalność - administracja samorządowa. Z administracją publiczną 

jest związany od 40 lat. W latach 1994 - 2006 przez 3 kadencje pełnił funkcję Burmistrza Strzelec 

Krajeńskich. Przez 4 lata był również Naczelnikiem Wydziału Rozwoju i Spraw Społecznych 

w Starostwie Gorzowskim, a od 4 lat jest Dyrektorem Oddziału Terenowego Agencji Rynku Rolnego 

w Gorzowie Wielkopolskim. 

Szanowni Państwo, na stanowiska członka Zarządu Województwa Lubuskiego rekomenduję Panią 

Alicję Makarską. Pani Alicja Makarska jest wśród nas. Jest absolwentką Wydziału Budownictwa 

i Inżynierii Środowiska, kierunek – inżynieria, Wyższej Szkoły Inżynierskiej w Zielonej Górze 

oraz studiów podyplomowych na Uniwersytecie Zielonogórskim, na Wydziale Inżynierii Lądowej 

i Środowiska. Ukończyła wiele kursów i szkoleń w zakresie głównie nadzoru właścicielskiego spółek 

z udziałem Skarbu Państwa oraz jednostek samorządu terytorialnego. Pracowała przez wiele 

lat w Urzędzie Miasta Zielona Góra, jako Naczelnik Wydziału Infrastruktury Technicznej i Ochrony 

Środowiska. Od 2008 roku współpracujemy ze sobą, a Pani Alicja Makarska pełni funkcję Prezesa 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Zielonej Górze. Jest też 

członkiem Rady ds. Rozwoju Województwa Lubuskiego, Lubuskiej Rady Zdrowia oraz Komitetu 

Monitorującego Lubuski Regionalny Program Operacyjny. Jest też członkiem Zarządu Lubuskiego 

Forum Gospodarki Nieruchomościami. 

Rekomenduję również Pana Bogdana Nowaka, z którym współpracujemy również w tym Zarządzie. 

Pan Bogdan Nowak jest absolwentem Wyższej Oficerskiej Szkoły Lotniczej w Dęblinie, Akademii 

Obrony Narodowej, Wydział Lotnictwa i Obrony Powietrznej oraz studiów podyplomowych 

na Uniwersytecie Zielonogórskim. Pracował przez kilka lat w firmie LFC, w firmie innowacyjnej, jako 

Dyrektor ds. Marketingu i Współpracy Zagranicznej oraz służył w siłach powietrznych. Wcześniej 

w Urzędzie Marszałkowskim pracował na stanowisku Zastępcy Dyrektora Departamentu Infrastruktury 

i Komunikacji. Od 2013 roku, jako Wicemarszałek Województwa Lubuskiego i na tym stanowisku 

odpowiadał za Departament Gospodarki, Infrastruktury oraz Geodezji i Gospodarki Nieruchomościami. 

Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję Pani 

Marszałek. Czy Pan Stanisław Tomczyszyn wyraża zgodę na kandydowanie na Wicemarszałka 

Województwa Lubuskiego? 

 

Radny Województwa Lubuskiego, członek Zarządu Województwa Lubuskiego Stanisław 

Tomczyszyn: Tak, wyrażam zgodę. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Pan Romuald 

Gawlik wyraża zgodę na kandydowanie na Wicemarszałka Województwa Lubuskiego? 

 

Pan Romuald Gawlik: Tak, wyrażam zgodę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Pani Alicja 

Makarska wyraża zgodę na kandydowanie na członka Zarządu Województwa Lubuskiego? 

 

Pani Alicja Makarska: Wyrażam zgodę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Pan Marszałek 

Bogdan Nowak wyraża zgodę na kandydowanie na członka Zarządu Województwa Lubuskiego? 

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Bogdan Nowak: Tak, wyrażam zgodę. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo Radni 

macie pytania do przedstawionych kandydatów do składu Zarządu Województwa Lubuskiego? 

Pan Tomasz Wontor ma pytanie. Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Wontor: Do Pani Marszałek jeszcze. Czy Pani Marszałek 

już ma przynajmniej w głowie, bo na papierze rozumiem, że jest to jeszcze niemożliwe formalnie, 

ustalone zadania dla poszczególnych członków Zarządu? Jakie piony będą nadzorować?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę Pani 

Marszałek.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: W szczegółach oczywiście będzie można 

to ustalić po dokonaniu wyboru skutecznego. Oczywiście rozmawialiśmy o tym podziale kompetencji 

w ten sposób, żeby kwalifikacje, doświadczenie zawodowe i umiejętności, jak najlepiej wykorzystać 

dla rozwoju regionu lubuskiego. I tak, Wicemarszałek Stanisław Tomczyszyn będzie kontynuował swoją 

misję nadzorując rolnictwo, rozwój wsi. Następnie Pan Romuald Gawlik będzie odpowiadał 

za infrastrukturę społeczną i Europejski Fundusz Społeczny. Natomiast, członkowie Zarządu: Pani Alicja 

Makarska będzie nadzorowała Regionalny Program Operacyjny oraz Departament Gospodarki 

i infrastrukturę transportową i Pan Bogdan Nowak będzie odpowiadał, będziemy musieli pewną 
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reorganizację zrobić, za rozwój portu lotniczego, rozwój społeczeństwa informacyjnego, wydział 

geodezji i obrotu nieruchomościami i za realizację projektów własnych, systemowych, co mamy 

realizowane w departamencie administracji częściowo, częściowo w departamencie gospodarki. 

Ja, oczywiście sprawy kluczowe, priorytety, to znaczy rozwój regionu, realizacja Strategii Rozwoju 

Województwa, Strategii Innowacji, czyli polityka regionalna, ale wracam również do ochrony zdrowia, 

bo tutaj będziemy też podejmować w tej kadencji kluczowe, kolejne decyzje. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo Pani 

Marszałek. Czy to już jest czytelne? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Wontor: Prawie tak. A jeszcze takie dodatkowe pytanie, 

mogłem od razu je zadać. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Wontor: Jeżeli powstałby ten podmiot zewnętrzny, 

o którym Pani Marszałek mówiła, jeżeli mówimy o funduszach europejskich, kto będzie nadzorował 

z ramienia Zarządu ten podmiot, czyli pod kogo będzie jakby podlegał z członków Zarządu, 

bo ja rozumiem, że wtedy nieco się zmieni to, o czym Pani w tej chwili mówi, Pani Marszałek? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę Pani 

Marszałek.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Umowna koalicyjna wyraźnie określa, które 

zadania nadzoruje właściwy członek Zarządu. Jeżeli chodzi o Regionalny Program Operacyjny w części 

inwestycyjnej – Pani Alicja Makarska. Natomiast, Europejski Fundusz Społeczny, to w dalszym ciągu 

będą dwa oddzielne departamenty, będzie nadzorował Pan Gawlik. Czy powstanie ta jednostka, 

w jakim wymiarze, to oczywiście są moje założenia, które Państwu przedstawiłam. Będziemy o tym 

dyskutować, w jaki sposób organizacyjnie to zrobić, jak najlepiej, żeby nie powstawały zbędne bariery, 

bo wciąż mówimy o uproszczeniu dostępu do funduszy unijnych, także temat ten jest otwarty.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo dziękuję Pani 

Marszałek. Czy są inne pytania? Jeszcze ostatnie pytanie, Pan Robert Paluch.  
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Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ostatnie pytanie może Roberta Palucha. Ja, mam 

pytanie do kandydata na Wicemarszałka Pana Stanisława Tomczyszyna. Pani Marszałek przed chwilą 

mówiła, że już rządzi Pan na stanowisku członka Zarządu przez siedem lat, współrządzi 

województwem. Jest taki departament, może nie departament, Lubuski Zarząd Melioracji i Urządzeń 

Wodnych. Okazuje się, że w tej kadencji, wykonanie półrocza tegoż to Zarządu Melioracji i Urządzeń 

Wodnych było na poziomie 20 %, a tu miał być ten wielki skok cywilizacyjny, jeśli chodzi o kwestie 

przeciwpowodziowe, bo pamiętamy, że w tamtym roku wykonanie półroczne było na poziomie kilku 

procent, a roczne na poziomie 60 %, więc bardzo kiepskie. Ponadto, jeszcze Pan sobie zdaje z tego 

sprawę, że chyba już siedmiu dyrektorów tam się wymieniło. Pan niecałe sześć lat rządzi, jest siódmy. 

W każdym razie ktoś tam pełni obowiązki, później się zmieniają, później ten, kto pełni obowiązki 

przechodzi na wicedyrektora i tak dalej. Tak Stanisławie pokrótce - jaki masz pomysł dalej na to, żeby 

Lubuski Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych, za który odpowiadasz, jakby personalnie, jaki masz 

pomysł na to, żeby to ustabilizować, żebyśmy w końcu mieli, także jak jest to napisane w budżecie, 

wykonanie budżetu na poziomie 90, 100, 110 %, bo tak przecież też można. Chciałbym poznać Twój 

pomysł i ewentualnie, w jakim czasie zostanie tam powołany dyrektor, bo z tego, co wiem, to dyrektora 

nie ma, jest osoba pełniąca obowiązki, odpowiedzialna za utrzymanie. Warto byłoby to ustabilizować. 

Tym bardziej, że tam grube, wielomilionowe kwoty przepływają. Mam takie pytanie do Ciebie, 

bo rozumiem, że za tych siedmiu dyrektorów i za to niewykonanie melioracji, dostałeś awans 

w tej chwili.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest. Bardzo 

proszę, Pan Stanisław Tomczyszyn. 

 

Radny Województwa Lubuskiego, członek Zarządu Województwa Lubuskiego Stanisław 

Tomczyszyn: Panie Przewodniczący. Ja, już udzielałem radnym poprzedniej kadencji odpowiedzi 

na to pytanie. Natomiast, chciałbym Państwa zapewnić po pierwsze, że pieniądze wszystkie, które 

otrzymaliśmy w ramach programów unijnych są zakontraktowane, są odbyte wszystkie przetargi 

i te pieniądze, które mieliśmy, zostaną wydane. Są to cykle inwestycji roczne, dwuletnie. W przyszłym 

roku jeszcze rozliczamy PROW, który jest 2007 - 2013, ale on jest rozliczany również w 2015 roku. 

Zapewniam Państwa, że ostatni przetarg, który tu był w gminie Bojadła został rozstrzygnięty i będą 

te pieniądze wydane. Co do dyrektorów, to ja też Państwa informowałem, że też powołamy dyrektora, 

bo rzeczywiście jest dyrektor pełniący obowiązki, to będzie uczynione. Natomiast, tak jak Pan Radny 

słusznie zauważył, przygotujemy, ja już przedstawiałem ten plan na Komisji Gospodarki również, 

znacznego dofinansowania melioracji, trzykrotnie więcej pieniędzy mamy zamiar wydać. Rozmowy 
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już były tutaj przedstawiane i źródła finansowania na kluczowe inwestycje, które chcemy właśnie w tym 

kontrakcie terytorialnym, one są zawarte. Zdecydowanie Lubuski Zarząd Melioracji będzie wymagał 

reorganizacji, tam musimy powołać, ja przedstawię Państwu na Komisji Gospodarki, później radni 

otrzymają taką informację, bo tam musi być powołana specjalna komórka, która będzie się tylko 

i wyłącznie tym zajmowała, bo inaczej nie udźwignie tych wielomilionowych inwestycji, a przypominam, 

że one będą sięgać ponad 600 mln zł, to jest sporo.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Liczę na nową jakość.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Pan Radny Zbigniew Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Ja, mam w zasadzie dwa pytania. Chciałem 

zapytać o przynależność partyjną wskazanych przez Panią osób z informacją, od kiedy należą 

do poszczególnych formacji, bo nietrudno domyślić się, że o dwie chodzi. I drugie pytanie do kandydata 

Pana Gawlika, nie wiem, czy nazwiska nie przekręciłem.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze, Romuald 

Gawlik.  

 
Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Romuald Gawlik, przepraszam najmocniej. 

Chciałem zapytać o doświadczenie Pana Marszałka w wykorzystaniu środków unijnych, 

szczególnie właśnie w miękkich projektach, czyli w takiej sferze, w jakiej funkcjonował do tej pory EFS, 

a w przyszłości będą poszczególne osie w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego 

funkcjonowały.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. Czy Pani 

Marszałek jest w stanie odpowiedzieć na tę przynależność partyjną wszystkich kandydatów? Ustalamy - 

tu nie chodzi o daty rozumiem, dzień i miesiąc, tylko lata, tak? Bardzo proszę Pani Marszałek.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Kolega Bogdan Nowak należy do Platformy 

Obywatelskiej od 2013 roku, Alicja Makarska znacznie wcześniej, od 2009 roku. Ja należę od 2003 roku 

do Platformy Obywatelskiej, a Pan Gawlik ponad 30 lat do PSL-u. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak jest, czyli 

rozumiem, że jest jasność, że Stanisław Tomczyszyn i Romuald Gawlik należą dłużej do Polskiego 

Stronnictwa Ludowego, tak? Na drugie pytanie rozumiem Pani Marszałek możemy prosić Pana Gawlika 

o odpowiedź, do mikrofonu jednak.  

 

Pan Romuald Gawlik: Panie Przewodniczący. Szanowni Państwo. Jeśli chodzi o projekty miękkie 

to właściwie kontakt z nimi i realizacja były jeszcze przed wejściem w rzeczywistości do Unii 

Europejskiej, a więc jako burmistrz, był to szeroki właściwie wachlarz działania. Właściwie w głównej 

mierze chodziło o działy, tj.: kultura i sport. Przypomnę, m.in. o wywołaniu „Keji”, czyli Festiwalu 

Piosenki Żeglarskiej, który był wiele lat taką sztandarową imprezą, na którą właśnie otrzymywaliśmy 

pieniążki. Natomiast, jeśli chodzi o Starostwo Powiatowe w Gorzowie, tu również zakres miękkich 

projektów był szeroki. I muszę powiedzieć, że tematycznie musiałbym po prostu przygotować, w których 

bezpośrednio i pośrednio brałem udział, ale myślę, że tutaj w tej dwunastoletniej kadencji, musiałbym 

po prostu na następny Sejmik przygotować i w pełni omówić, które bezpośrednio projekty zostały 

zrealizowane i rozliczone bardzo pozytywnie i myślę, że z sukcesem dla wspólnoty, zarówno miasta 

i gminy Strzelce Krajeńskie, jak również powiatu gorzowskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. Ja rozumiem, 

że mamy świadomość, że każdy burmistrz, który w tym czasie odpowiadał za politykę finansową musiał 

odpowiadać również za realizację projektów miękkich. Wszyscy, którzy pełniliśmy, czy pełnili te funkcje 

w tamtym czasie wykonywali to zadanie i to jest główne doświadczenie. Ja rozumiem, że rzeczywiście 

poprosimy o uzupełnienie takiej informacji i przekazanie, choćby na którejś komisji. Czy są jeszcze 

jakieś inne pytania do naszych kandydatów? Jeśli nie ma, to bardzo proszę Komisję Skrutacyjną, która 

już się zebrała o to, by przedstawić Regulamin głosowania, bo widziałem, że już w międzyczasie karty 

zostały przygotowane. Panią Przewodniczącą bardzo proszę o przedstawienie Regulaminu.  

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Komisja jest gotowa. Odczytam wobec tego 

Regulamin głosowania.  

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje Regulamin głosowania wyboru 

Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

Regulamin stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję Pani 

Przewodnicząca. Czy ktoś z Radnych ma pytania do przedstawionego Regulaminu? Pan Tomasz 

Wontor, proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Wontor: Tak, mam pytanie do Pani Marszałek, bo to się 

tak wydaje, że to jest takie oczywiste, wybieramy dwóch Wicemarszałków, dwóch członków Zarządu, 

a ja chciałem zapytać, co legło u podstaw, że wybieramy dwóch Wicemarszałków, a nie jednego 

Wicemarszałka i trzech członków Zarządu. I czy jest taka konieczność wynikająca z umowy koalicyjnej, 

z jakiś uzgodnień koalicyjnych, czy to jest powód, czy jakiś inny jest powód? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Tak, to jest, 

przepraszam, zgodnie ze Statutem naszego województwa, było wcześniej dwóch.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Wontor: Ja, to rozumiem, tylko, że to wszystko, jeżeli 

chodzi o inicjatywę Zarządu można zmienić i chciałem zapytać, czy jedynym powodem jest to, że jest 

to w Statucie, czy powodem jest to, że takie są uzgodnienia koalicyjne i inne nie będą.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na razie nie ma 

zmiany, a takie są też uzgodnienia koalicyjne.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tomasz Wontor: Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Kto z Państwa Radnych 

jest za przyjęciem Regulaminu głosowania wyboru Wicemarszałków Województwa Lubuskiego 

i członków Zarządu Województwa Lubuskiego, proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku 

zielonego. Kto jest przeciw - przycisk czerwony. Kto się wstrzymał - przycisk niebieski. Dziękuję bardzo. 

W głosowaniu wzięło udział 26 radnych. Wszystkie głosy były za. Regulamin został przyjęty. 

Zatem proszę Komisję Skrutacyjną o wydawanie kart do głosowania, a Państwa Radnych o oddawanie 

głosów.  

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 
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Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak (członek Komisji Skrutacyjnej) odczytuje listę 

radnych w kolejności alfabetycznej, a radni oddają głos wrzucając kartę do urny zgodnie z kolejnością 

wyczytywania. 

 

Lista radnych potwierdzająca odbiór kart do głosowania stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

bardzo prosimy Komisję Skrutacyjną o policzenie głosów, błyskawiczne. Ja, w tym czasie chciałem 

Państwa Radnych poprosić o to, by najlepiej dzisiaj od razu pozostawić wypełnione ankiety, które macie 

Państwo w swoich materiałach, to jest ankieta Radnego Województwa Lubuskiego. Proszę o wyjęcie 

z teczek tych ankiet i pozostawienie tutaj koleżankom z Biura Sejmiku, wypełnioną czytelnie. W wersji 

elektronicznej też jest na stronie, ale każdy ma. Jest na stronie ta ankieta, koleżanki potwierdzają, 

że jest. Jednocześnie chciałbym Państwa poinformować o tym, że każdy z Radnych w terminie 30 dni 

od dnia złożenia ślubowania, czyli od dzisiaj, poza trójką, która jeszcze nie złożyła, musi złożyć 

pierwsze oświadczenie majątkowe na początku kadencji. Być może dla niektórych z Państwa będzie 

to po raz pierwszy, więc gdyby były jakieś pytania, uwagi, odsyłamy do Biura Sejmiku. Tam pracownicy 

Biura Sejmiku udzielą wszystkich informacji, jak oświadczenia majątkowe należy wypełnić, czyli 

do 30 grudnia. Będziemy przypominali. Będzie okazja, jak mi Pan Wiceprzewodniczący Surmacz 

podpowiada, na sesji 23, żeby o tym powiedzieć. Przypominam, że następna sesja odbędzie 

się 23 grudnia o godzinie 11:00 w tej sali i również będzie połączona ze spotkaniem opłatkowym 

w Palmiarni wspólnie z miastem Zielona Góra. Szanowni Państwo przypominam, a jednocześnie 

informuję nowych Radnych, że wszystkie materiały dotyczące projektów uchwał, umieszczone 

są na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl. Zaglądajmy tam czasami, nawet najlepiej dzisiaj, 

by z tą stroną się zaprzyjaźnić. Dla osób, które mają pewne problemy techniczne, również pracownicy 

Biura Sejmiku poinformują, w jaki sposób dostęp do tej strony jest możliwy. Przypominam raz jeszcze 

o tym, że Radni Województwa Lubuskiego zostaną wyposażeni w laptop, modem i pilot do szlabanu. 

Nie będziemy tu Państwu żadnego szlabanu budować, chodzi o to, że tam jest parking z tyłu 

i specjalnie dla Państwa Radnych on jest zawsze zablokowany, po to, byśmy mogli samochody tutaj 

parkować. Mam nadzieję, że wszystkie tutaj się zmieszczą. Z tym, że jeszcze nie wszyscy radni 

poprzedniej kadencji oddali, będziemy musieli rozstrzygnąć, bo były takie wnioski radnych 

w poprzedniej kadencji, którzy chcieliby odkupić swoje laptopy. Być może znajdziemy tu jakieś 

rozwiązanie kompromisowe i wtedy zostanie dokonany zakup tych, które mają być wyposażeniem nowo 

wybranych radnych. Czy Komisja Skrutacyjna policzyła już głosy Pani Przewodnicząca? Tak jest. 

Komisja podpisuje protokół i przypominam, że za chwilę jeszcze będziemy mieli podjęcie uchwały 
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potwierdzającej, będzie potem punkt sprawy różne i w ten sposób zmierzamy już do końca. Bardzo 

Państwa przepraszam, że trochę się to przeciągnęło. Bardzo proszę Pani Przewodnicząca.  

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec: Odczytam protokół Komisji Skrutacyjnej. 

 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Anna Synowiec odczytuje protokół w sprawie wyboru 

Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu Województwa Lubuskiego. 

 

W wyniku głosowania Wicemarszałkami Województwa Lubuskiego zostali wybrani: Pan Romuald 

Gawlik, Pan Stanisław Tomczyszyn, natomiast członkami Zarządu Województwa Lubuskiego: Pani 

Alicja Makarska i Pan Bogdan Narcyz Nowak. 

Za 18, przeciw 4, wstrzymało się 4. 

Protokół stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Także dziękuję dzisiaj za współpracę. Chciałabym też podziękować za owocną pracę pozostałym 

członkom Komisji. Dziękuję. Pokazaliśmy, że możemy pracować razem z różnych ugrupowań.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę Państwa 

proponuję, żebyśmy przegłosowali tę uchwałę. Zatem proponuję, by Sejmik podjął uchwałę w sprawie 

wyboru Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz odczytuje projekt uchwały 

w spawie wyboru Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu Województwa 

Lubuskiego. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Kto z Państwa jest za przyjęciem tej uchwały, proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku 

zielonego. Kto jest przeciw, proszę o podniesienie ręki i naciśnięcie przycisku czerwonego. Kto się 

wstrzymał - przycisk niebieski. W głosowaniu uczestniczyło 26 radnych, wszyscy głosowali 

za przyjęciem tej uchwały. Głos oddaję Pani Marszałek.  

Za 26, przeciw 0, wstrzymało się 0. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 



37 
 

Uchwała Nr I/4/14 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 1 grudnia 2014 roku w sprawie wyboru 

Wicemarszałków Województwa Lubuskiego i członków Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Szanowni Państwo. Panie Przewodniczący. 

Zanim złożę gratulacje nowym członkom Zarządu, Wicemarszałkom, chciałabym, jeżeli Państwo 

pozwolicie jeszcze o chwilę, sekundę uwagi, przede wszystkim podziękować ustępującym członkom 

Zarządu bardzo serdecznie. Dziękuję za współpracę Wicemarszałkowi Maciejowi Szykule, członkowi 

Zarządu Romualdowi Kreniowi i od serca pragnę powiedzieć, bo wszystkiego się nie da, ale przede 

wszystkim dziękuję chłopakom za to, że nie widzieli we mnie szefa, Marszałka w spódnicy, ale kolegę. 

Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

w imieniu Sejmiku przyłączamy się do słów gratulacji dla wybranych nowych członków Zarządu 

i podziękowań dla Macieja i Romka, bardzo Wam dziękujemy. Jest taki czas zmian, ale zawsze 

zostaniecie w naszej pamięci. Ja, również bardzo dziękuję Komisji Skrutacyjnej za bardzo sprawne 

przeprowadzanie tych głosowań. Romuald Kreń chciał zabrać głos, bardzo proszę. Jeszcze pięć minut 

proszę Państwa.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Romuald Kreń: Szanowni Radni, zajmę Państwu tylko 

30 sekund, a może nawet 15. W imieniu swoim i Maćka, odchodzimy w poczuciu dobrze wykonanej 

pracy. A chcieliśmy Państwu podziękować za życzliwość i zachowamy Was oraz cały nasz okres pracy 

w Urzędzie w życzliwej pamięci. Prosimy o to samo. Jeszcze raz wszystkim dziękujemy.  

 

Wicemarszałek Województwa Lubuskiego Maciej Szykuła: Dziękujemy serdecznie, dziękujemy 

bardzo.  

 

Do punktu 7. 

Sprawy różne. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

za chwilę będzie jeszcze czas na gratulacje. Wiem, że musimy dotrzeć do domów. Chciałbym przejść 

do punktu 7 naszej sesji – sprawy różne. Te sprawy już Państwu wszystkie przekazałem. Przypominam 

jeszcze, że szkolenie będzie w tygodniu poprzedzającym sesję. Ustalimy termin dla Państwa dogodny. 




